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Sprawozdanie ze zjazdu "M1tldzynarodoweJ 
UnJI Miast ,w' Pary tu. 

wygłoszone przez p. prezydenta M. Cynarsklego na posiedzeniu Rady'" 
MleJlkle!..':w dniu 5 , XI r. b. . 

Niezależnie od posiedzeń Ko~resu, o których mówił, m6j przed
mówca e), Zarząd Zwi~zku Międzynarodowe40 Miast urządził dla uczest
ników zjazdu cztery wycieczki. Trzy pierwsze z nich, które miały miejsce 
w dniu 29 września, 1 i 2 października r. b., poświęcone były zwiedza
niu instytucyj miejskich oraz instytucJi użyteczności publicznej, znajdują
cych się w najbliższych okolicach Pary ta. Czwarta zaś która się odbyła ' 
w dniu 4 października r. b. i była zor~anizowaną pod Wysokim Patro-' 
natem Pana J, Schmidta, podsekretarza stanu do spraw dzielnic oswo
bodzonych, miała na celu zwiedzenie miasta Reims i pól walki, Vi pobli
żu tego miasta położonych. Trzy pierwsze wycieczki rozpoczynały się 
,punktualnie o ~odz. 9-ej rano i kończyły o' godz.6-ej po p~ł. Odjazd na-' 
stępował z placu przed ratuszem. Dla uczestników zjazdu przeznaczone 
były wygodne autobusy, mOlące pomieścić od 20 do 24 osób, przyczem 
dla spóźniających się pozo$tawała zawsze pewna ilość rezerwowych 
autobusów, które nuały możność prżyb~czenia się w każdej chwili do 
uczestników wycieczki, urz~dzonej według qóry ułożonego i rozdane~o 
wszystkim u~estDikom Kongresu planu. ' 

W szystko cośmy widzieli' da się podzielić na cztery najważniej
.ze działy. -n Domy robotnicze w P.~ytu' i miasta-ogrody w Sureanes, na
stępnie w Lilas, Drancy i Genne\l'iUierl oraz przedmieście-ogród w Stains; 
budowle te można podzielić na j kateiorje. Do pierwszej naleź~ do-o 
my wielomieszkaniowe, 6-pit-.łrowe, położone w dzielriicy robotniczej Pa
ryża pr Ly A venue Emile Zoli: do ,dru~iej - domki. jednorodzinne w 
miastach·ogtodach Suresnes, Lills i Drancy; do trzeciej - domy wieJo
mieszkaniowe, jednopiętrowe pod Jednym dachem w przedmieściu-ogrQ
dzie Stains. 

Domy pierwszej katejotji s, typowemi domami koszarowemi. Za~ 
wierają po 3, 4 ł 5. pokoików bardzo małych i stosunkowo niskich, li-

, *) Cześć pierws'za aprawoldan.ia wJałoslona przez. p. prezesa d-ra B. Fichn«; 
opublikowana lo.tał. VI Nr. 47 .Dziennlka Zarl,du m. Łodzl-. 
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cząc W to maleńką ale oświetłoną· kuchenkę; budowane są tanio bez 
komfortu. ale mają wszelkie udofZodnienia współczesne: ogrzewanie, o
świetlenie elektryczne, kuchnie gazowe i inne ubikacje; kąpieliska są 
zbiorowe i jeszcze niewykończone. Ściany z cegły i żelbetonu, bardzo 
cienkie. Cena mieszkań waha się od 120 do 153 franków za mieszkan e 
3-izbowe oprócz wody i jest zależna od liczby członków rodziny w stio
sunku odwrotnie proporcjonalnym: im większa rodzina tern płaci sto-
sunkowo miej. .{ 

Domki drugiej kategorji (Suresnes) przeznaCLone są dla jednej 
lub dwóch rodzin; lą one jednopiętrowe i 2awierają ró\\nież od 3 do 
5 izb bardzo małych, ale wyższych aniżeli w domach pi€rWs1. ej kaŁe
~orji, otoczone ogródkami; elewacje bardzo pomysłowe -- acz proste; 
przed domami placyki pod ogrody. Trzecia kategorja domów mt eszkal
nych przedstawia wielkie czworoboki z dużym placem 7::' drze wionym 
po środku; domy są wielomieszkaniowe z małelni kratkar-:!i od ulicy. 
W szystkie te domy stanowią własność kOG peratyw i gmin. .>:omorne wa
ha się od 100 do 150 franków.miesięcznie za lokal 3· izl owy; pokoje 
małe względnie niskie: Materjał budowlany różnorodny: c· rz~;wo, cegła 
wapienna, ceg:a cementowa wreszcie sam cer~lent. Przy budowie domów 
koszarowych oszczędność jest większa niż przy ir.nych. Typ jednak dru
giego i trzeciego rodzaju jest o wiele więcej higj~nicznyra. 

Oddzielny zupełnie typ rni 2szkal1 stanowi"" mieszkania studenckie 
w nowopowstałej dzielnicy studenckiej Cite-Universitaire, powstałe na 
miejscu dawnych fortyfikacyj miejskich. Miasto Paryż udzieliło studen
tom bezpłatnie placów, zaś filantrop senator Deutsch przeznaczył znacz
ny fundusz dla stworzenia domów akademickich. Domy są jednopiętro
we, budowane w postaci dt.lżello prostokąta; mieszczą 300 po~{oi dla 
studentów; pokój - dość duży, u::neblowany skromnie ale wystarczają
co. Są tu wspólne sale, kąpiele, świetlice. Oddzielne domki oznaczono 
nazwi.knmi wybitnych uczonych, jak: Pasteura, Poincar'ego, Curie-Skło w 

dowskiej i innych. 
(D. c. n. 

Przeciw absolutyzmowi w samorządzie. 
Pod powyższym tytułem ukazał się w Nr. 37 miejscowego 

czasopisma "Prawda", arty~uł pióra b. prezydenta m. t,odzi p. 
Aleksego Rżew~kiego, naczelnika Urzędu Stanu Cyw., w którym 
poddane zostało rzeczowej krytyce stanowisko, zajęte w stosunku do 
SaJI)orządu przez szereg miejscowych orpanizacYl gospodarczych 
w memorjale z dn. 12 listopada r. b. do Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Ministerstwa Skarbu. 

W memorjaletym wzmiankowane organizucje proszą o mia
nowanie delegata rządowego, motywując stanowisko swoje wyni
kami lustracji, dokonanej przez Komisj~ Wojewódzką oraz tern, 
że nakładane przez Magistrat podatki komun~lne przekraczają 
zdolność podatkową kontrybuentów. Artykuł ten, ze względu na 
doniosłość sprawy, oraz bogate doświadczenie autora,w czasie 
piastowania przez ·niego stano~ska prezydenta m. Łódzi, poda
jemy w całości poniżej. (Red." 

Dnia 12 listopada, r.· b. przedstawi~le przemysłu, zrzeszeni w kil
ku. związkach, oraz Stowarzyszenie Właścicieli Nieruchomości w Łodzi, 
. zwrócili się do Ministerstwa Spraw Wewnętrznyc.h, z wnioskiem ozamIa .. 
nowanie komisarza rządowego. 

Jedną z najważniejszych przyczyn tego kroku je-st, wedle peten-
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~w, nieprzychylne ~rzeczenie wojewódzkiej komisji lustracyjnej z dnia 4 
marca 1925 roku w .prawie administracji samorządu łódzkiego. 

Nie wnikając zasadniczo w Qenezę samego sporu, stwierdzić trze
ba. że wniosek ten je5t wynikiem ciężkiej sytuacji gospodarczej i chęcią 
zmniejszenia komunalnych ciężarów podatkowych, przy pomocy delega
ta rządowego. 

Cel ten j przyczyny dyskretnie s_ pominięte w piśmie do rządu. 
Stojąc na stanowi.ku demokracji, podkreślić trzeba, że każdora

%owa Rada Miejska jest wyrazem większości' opinji ludności naszego mias .. 
ta, składa .ię z przedstawicieli stronnictw, reprezentujących różne warstwy 
społeczne i jest wyrazem realnego ustosunko.wania sil, w danej kadencji. 

.. Czy zgadzamy się z kierunkiem jej polityki lub jesteśmy jej prze .. 
ciwnikami, to jednak wyraz tym nostrojom dać możemy dobitnie, przy 
następnych wyborach do Rady Miejskiej. 

Wszelka walka poszczególnych grup społecznych, odnosząca się 
do spraw komunalnych winna się odbywać w ramach legalnie wybranej 
Rady l\1iejskiej. Na tym terenie załatwić się dadzą sprawy aktualne i sporne. 

W szelka akcja bezpośrednia prowadzi do osłabienia autorytetu 
władz samorządowych i będzie zarzewiem nowych walk, tarć i zaostrze" 
nia antagonizmów klasowych i grupowych. Dotychczas zwolennikami akcji 
bezpośredniej (action directe) na zachodzie byli anarchiści i syndykaliści. 
Lekceważenie parlamentaryzmu i wszelkich legalnie wybranych ciał przed .. 
stawicieiskich, jest dla tych żywiołów podstawą działalności. Wybory de:" 
mokratyczne ma zastąpić dyktatura jednostki lub związku. 

Rządy komisarza rządowego w Magistracie, to absolutyzm w sa .. 
morządzie, to zupełne pozbawienie wpływu na bieg spraw samorządowych 
opinji publicznej, prasy i związków zawodowych, to dyktatura urzędnicza 
w całej pełni. . 

Najlepiej odwierciedlają te smutne stosanki zwyczaje panujące w 
Małopolsce. Na pięć tysięcy kilkaset gmin, dwa tysiące sto ma rady gmin .. 
ne rozwiązane. Najgorzej jest w miastach, w których na 180 większych i 
średnich miast i miasteczek, zaledwie w 69 urzędują rady miejskie zaś w 
111 - komisarze rządowi. W niektórych miastach od lat kilkunastu nie było 
wyborów. Każde wybory zostają tylko dlatego zakwestjonowane, przez 
kliki, ażeby znów na kilka lat pozostawić rządzący magistrat bez kontroli. 

W takich warunkach panuje ciągła walka mianowanych komisa· 
rzy ze społeczeństwem, które pragnie jak naj szybszej zmiany tych, zaiste 
strasznych, stosunków, stanowiących karykaturę samorządu. 

Demokracja w samorządzie i państwie jest w dzisiejszych ekono
micznych i technicznych stosunkach koniecznością historyczną. Przeciw. 
działanie temu naturalnemu biegowi rzeczy i wszelkie surogaty prowadzą 
do zwyrodnienia aparat państwowy i komunalny. 

Jest rzeczą charakterystycznlł, naszych lokalnych warunków poli
tycznych, że niektóre grupy społeczne, lekceważą akcję wyborczą do Ra·· 
dy Miejskiej, a po wyborach rozpoczyna się lament i wędrówka nieustan
na ze skargami do rządu i ministrów. 

Na samorząd spadają nieraz ograniczenia podatkowe, napomnienia 
i wskazania ze strony władz nadzorczych, na skute~ oddziaływania i sta
rań anonimowych i chronicznych opozycjonistów. 

W ciągu mej, pięcioletniej blisko, działalności na stanowisku pre
zydenta miasta, spotykałem się często z przeciwdziałaniem w odnośnych 
ministerstwach w Warszawie ze stropy różnych niezadowolonych i ano
nimowych "obrońców" samorządu, którzy nie ponosząc żadnej odpowie
dzialności, utrl\cali pośrednio, przy pomocy osobistych stosunków i 
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prQtekcyj,'k,ażdą inicjatywę śmielszą, każde usiłowanie, zmierzające do 
trwałej sanacji stosunków samorządowych. Zwyczajom takim należy po
łożyć kres. Jawną winna być, toczona z samorządem, czy z panującym 
kierunkiem,' walka. Bez krytych sztychów i zasadzek. - Dziś nam, jutro im -
rozlega się coraz częściej podczas walk wyborczych. Dziś domaga się u 
władz sankcyj karnych, na' magistrat, opozycja, która jutro może być więk
szością i z takimi samymi metodami walki spotkać się musi, w swej prak-
tycznej działalnosci samorządowej. ' 

Domaganie się przez obywateli rozwiązania sejmu jest żądaniem 
konsłytucyjnem, natomiast żądanie rozpędzenia sejmu, przy pomocy siły i 
ustanQwienia dyktatury, powrotem do absolutyzmu. Podobna analogja na .. 
suwa się przy analizie spraw samorżądowych. 

, Organizm państwowy przechodzi obecnie ostry kryzys gospoda1"'
czy i walutowy, który odbija się również ujemnie na gosp~,.jarce samo .. 
rz,dowej w Rzeczypospolitej. Z' tego wypływa pewnik, że sanacja pań .. 
stwowa musi być prowadzona równolegle z sanacją stosun::ów samorzą .. 
dowych. Jeżeli samorządów w Małopolsce nie uratowały od wstrząsów 
gospodarczych i chronicznych deficytów budżetowych maSONe mianowa .. 
hia komisarzy rządowych, to tembardziej bolączek największego miasta 
po Warszawie. nie uleczy dyktatura delegata rządowego w samorzą .. 
dzie łódzkim. 

Artykuł 3~ci Konstytucji powierza w dziedzinie samorządu, ważną 
funkcję społeczeństwu i brzmi: "Rzeczpospolita opierając swój ustrój 'na 
zasadzie szerokiego samorządu terytorjalnego, przekaże przedstawiciel
stwom samorządu właściwy zakres ustawodawstwa, zwłaszcza z dziedziny 
administracji, kultury i gospodarstwa, który zostanie bliżej określony usta
~ami państwowemi". Następnie Konśtytucja w artykułach 65, 6(" 67, 68, 
69 i 70 przewiduje szczegółowo zakres i kompetencje samorządowe' ~ oby
wateli naszego państwa. 

Rozwój samorządu lSC będzie p~ linji rozszerzenia swych upraw
nień a nie ich ograniczenia. System centralistyczno-biurokratyc.zny należy 
. do przesżłości. Rosja była państwem najbardziej biurokratyczne m i pomi
mo olbrzymich obszarów i· bogactwa stoczyła się w przepaść anarchji. 
Naród, odsuwany od wpływu na 'bieg życia państwowego i samorządowe
go, uciskany przez 'arbitralnych urzędników, rozpoczyna z nimi walkę co 
doprowadza państwo do ruiny. 

Z tych względów praktycznych, obok innych bardziej teoretycznej 
lub politycznej natury, we wszystkich państwach dążących do ulepszenia 
swego ustroju były zbiorowe w ubiegłym wieku usiłowania w kierunku 
decentralizacji i rozwoju s'amorządu. w dwojaki sposób: a) przez nadanie 
ol)ywatelom prawa zarządzania sprawami, posiadającemi publlczną donio .. 
słość i użyteczność, b) pow'ołując obywateli, a nie urzędników, dof,współ .. 
udziału w gałęziach administracji, ktqre według utartej w wielu krajach 
opinji, należą szczególniej do sfery działania rządu centralnego. Samorząd 
wykonywując funkcje społeczno - prawno - publiczne, powinien używać da
leko większej samodziehiości aniżeli organa administracyjno - państwowe. 
Tego rodzaju klasyfikację gmin i ciał samorządowych rozróżniał już w r. 
1790 we Francji Touret, ustalając pojęcie O własnych lokalnych sprawach 
społecznych i pojęcie o kwestjach państwowych, poruczonych przez pań-' 
.two organom miejscowego samorządu. Z powyższego wynika, że walka 
o rozszerzenie swobód samorządowych jest jednocześnie walką o wzmoc
nienie państwa i odwrotnie. 

Aleksy R!ewskl 
b. prezydent m. Łodzi. 
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", Od Komitetu Narodowego· obchodu 100-eJ 
rocznicy zgonu Stanisława Staszica. . 
W dniu 20 stycznia 1926 r. przypada setna rocznica zgonu męża 

niespożytej zaslugi społecznej i narodowej Stanisława Staszica. Staszic po .. 
święcił niezwykle pracowity żywot swój wy.łącznie dla dobra narodu i 
pozostawił po sobie wielki testament: w dorobku naukowym i gospodar .. 
czym, w fundacjach pełnych tT08ki o dobro potomności i w nakazach dla 
rodaków . 

. Kładł podwaliny 'Pod ustrój państw~ na -zasadach nowożytnych 
podnosił naukę i oświatę, rozwijał rolnictwo, górnictwo, przemysł i 
rzemiosła. 

Z plonów pracy Staszica korzystają dzi. wszystkie warstwy spo· 
łeczeństwa polskiego. 

Najgodniejszem uczczeniem tego wielkiego męża niew,q,liwie 
zgodnem z jego. intencjami będzie, gdy w wiekową rocznicę śmierd Sta .. 
szica każdy Polak rozważy, 'czy spełnia obowiązki na nim ciłlŹ_ce wo
bec ojczyzny i czy sprawy ogólne choć w części leżą mu tak na sercu, 
jak był tego przykładem Staszic. Dał on z siebie. narodowi stokroć 
więcej, niż za życia otrzymał. . . 

Komitet Narodowy, utworzony w stolicy Polski - w hołdzie i 
czci dla zasług Staszica - odwołuje się do całego społeczeństw., do 
jego ciał repl'ezentacyjny·ch. wła:dz, stowarzyszeń, zrzeszeń, szkół etc., aby. 
najlepiej w w'olną od pracy niedzielę, poprzedzającą rocznicę emierci 
Staszica, a więc w dniu 17 fl- 1926 r. należytemi obchodami przypomnia
ły ogółowi o nakazach testamentu Staszica, a prżedewszystkiem o sło .. 
wach jego: "Pierwszym obowiązkiem człowieka· jest pracować". 

. Oby na progu drugiego stulecia od chwili, gdy przestało bić szla
chetne serce tego wielkiego obywatela - . duch Staszica przeniknl\ł uczu .. 
cia i umysły nasze' i zespolił je do zgodnej i wydatnej pracy dla odro-
dzonej i niepodległej Ojczyzny". . 

Komitet Narodowy. Obchodu letne) Rocznicy 
zgonu. Stanisława Staszica. . 

P. S. Organizacje, zamierzające uczcić pamięć Staszica,' proszone 
są o zakomunikowanie Komitetowi Narodowemu programu obchodu, a to 
celem skoordynowania zamierzeń poszczególnych, okazania wzajemnej 
pomocy ~ a także zgromadzenia materjałów historycznych tt;go obchodu. 

Adres: Biuro Rady MieJskieJ. Warszawa Plac Teatralny. 

DZIAŁ SPRAWOZDAWCZY. 
Sprawozdanie 

z działalności Wydziału Zdro
wotności Publicznej za III kwar
tał 1925 roku (lipiec. aierplefl I 

wrzesleil). 
Og61na dzlałalnośt Wydz. zdro

wotn~ścl PubliczneJ. 
Ilość ehor jb ,ostro-zakaźnych w 

ID kwartale u·j. '~gła znacznemu zmniej
szeniu w por lwnaniu z analogicznvm kwarLJem roku ubiegłe~o. 

Zwłaszcza ilość duru brzuszne40 
d'wukrotnie się zmniejszyła. Nie za
notowano ani jednego wypadku 
duru plamisteilo. Dozory. sanitarne 
dokonały więcej o~lędzin sanitar
nych w porównaniu z m kwarta
łem roku ubie~łego. Dość protokó
łów karnych uległa zmniejszeniu, 
natomiast ilość spraw polubownie 
załatwionych zwiększyła .ięw 
dw6jnas.ób. . 

Z zadowoleniem podkreślić trze
ba, że stan sanitarny miasta po· 
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lep szył się wobec silnego Ipadku 
ostro-zakaźnych chorób. 

W okresie sprawozdawczym 
wiele czasu i trudu poświęcono 
badaniu wód studziennych pod 
względem chemicznym i bakterjo
logicznym oraz Itudzien pod wzf11ę-

. dem technicznym. Akcja ta doko
nywana była przy współpracy Pań
stwowego Zakładu Badania Ż ywnoś
ci, . Państwoweilo Zakładu Epidemjo
logiczne~o, Miejskiej Pracowni Bak
terjologicznej oraz Oddziału Tech
nicznego Wydziału Budownictwa. 

'Zapoczątkowano akcję badań u 
otoczenia chorych na błonicę (dyf
teryt). 

Rozpoczęło badania nad wrażli
wością osobniczą na płonicę. 

Ukończono szczepienia przeciw
ospowe dzieciom urodzonym w ro
ku 1924, których rodzice dla róż
nych powodów w terminie przymu
sowego szczepienia nie mogli się 
zgłosić. 

Wydano przepisy o urządzaniu 
i utrzymywaniu chlewni na, terenie 
m. Łodzi, zatwierdzone uchwałą 
Rady Miejskiej w marcu r. b. 

Ogłoszono postanowienie obo
wiązujące na terenie m. Łodzi o 
obchodzeniu się z dołami gnilnemi 
oraz o odkażaniu ścieków z tychże 
dołów, zatwierdzone na posiedze
niu Rady Miejskiej w dniu 18 CLerw
ca 1925 roku. 

Opracowano preliminarz zamie
rzeń skarbowych Wydziału Zdro
wotności Publicznej na rok admi
nistracyjny 1926. 

Delegacja Wydziału Zdrowot
ności Publicznej odbyła w okresie 
Iprawozdawczym 4 posiedzenia, z 
których jedno1 . a mianowicie 21 
lipca r. b. poświęcone było wyłącz
nie' rozprawom nad wzmiankowa
nym budżetem. Uchwał powzięto 
na Delegacji 59. Do najważniejszych 
z nich zalicza .się: 

a) opracowanie projektu przezna
czenia terenu pod budowę przysz
łego miejskiego szpitalą pows~ęc;h
nego; 

b) opracowanie projektu przenie
sienia sanatorium dla lekko~rutli
czych chorych oraz sanatorjum dla 
dZIeci w Chojnach do Łagiewnik; 

c) zapoczĄtkowanie akcji w związ
ku z powstaniem instytucji opieku
jącej się zwierzętami; 

d) opracowanie projektu unormo
wania warunków uboju zwierząt w 
Rzeźni Miejskiej oraz 

e) opracowanie projektu reori!a
nizacji lecznictwa przeciw jagli
cowego. 
DzlałalnolC poszczeg61nych Od

dzlał6w. 

Oddział Szpitalnictwa. 
Sekcja Kwalifikacyjna zakwali

fikowała do szpitali 2.521 chorych. 
Sekcja szpitalna dokonała 2.108 

wywiadów. 
Sekcja rewindykacyjna wyrewin

dykowała od różnych instytucyj za 
świadczenia: 
a) od gmin zamiejsc. - zł. 50.945.17 
b) " Kasy Chorych 

W rozrachunku -. 96.231.17 
Razem - zł. 147.176.34 

Sekcja gospodarcza. Komisja 
Gospodarcza powzięła uchwał 24 
na 2 posiedzeniach. 

Komisja do ustalania opłat za 
świadczenia Wydziału Zdrowot
ności Publicznej odbyła 2 posiedze
nia, na których ustaliła stawki za 
leczenie członków Kasy Chorych 
w szpitalach miejskich za miesiące: 
maj, czerwiec, lipiec, sierpień i 
wrzelień w następującym rozmiarze: 

I 
w czerwcu za chor. wewn. ~ł. 2.82 dzien. 

" " chirurgiczn." 3.25 " 
. w lipcu " " wewn~trzn." 2.72 " 

" " chirurgiczn." 3.05 fi 

w sierpniu" " wewn~trzn." 2.83 
" " chirurgiczn." 3.19 " 

we wrześniu" " wewn~trzn." 2.50 " 
" " chirurgiczn." 2.70 " 

Komisja do zwalniania z opłat 
szpitalnych 'ubo&i~h mieszkańców 
m. Łodzi odbyła 2.lposiedzenia, na 
których rozpatrzono 321 spraw, po-
8tanawiając~: umorzyć należności z 
tytułu kosztów kuracyjnych i in
nych na o~ólną sumę zł. 45.968.-
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Z tytułu :'0% ustępstwa za le-
~zenie członków Kasy Chorych w 
szpitalach miejskich w III kwartale 
zapisano na straty. zł. 60.903. -
Dzlałall10ść p05zs::zeg61nych !nsty-

tucyj Oddziału Szpitalnictwa. 
W szpitalach miejskich ogółem 

leczyło się 3.457 chorych w ciągu 
72.636 dni szpitalnych, z czego 
przypada: . 
a) nu SZ!'. w Radog. 1.349 chor. 27.335 dn.szp. 
b)" "św. Józefa 629 o" 9.704"" 
c) 11 " "Aleks. 392" 8.183" " 
d) r.t " "Marji-Mag. 268 " 6.397"" 
e) "sanLi1. w Chojnach 226 " 7.617" " 
f) " Zbiornię 239" 3.883"" 
g) " szp. zapasowy 39" 553"" 
h) " sanat. dziecinne 325 " ~.964" " 

W szpitalach społecznych ogó
łem leczyło się 2.389 chorych w 
cLr:iu 66.059 dni szpitalnych, z cze
go przypada na szpital: 
a) t,Kochanówl~a" 471 chor. 31.941 dn. 
b) Ewangelicki 357" 6.187 " 
c) "Anny-Marji" 755" 13.631 o " 

d) Poznańskich 806" 14.300 " 
W zakłac'-::.::h położniczych prze

bywało ogi. len1 732 położnice w 
ciągu 6:384 ;~~ni, z czego przypada 
na zakład: 
a) Chrześć. Tow. Dobr. 593 położ. 5.105 dn. 
b) Żyd. " " 539 " 1'.279 " 

W ambulatoriach miejskich ogó
łem udzielono porad 35.702, z cze
go chrześć. 16.136, żydów 1'9,566, 
mężczyzn 5.593, kobiet 10.639, chłop
ców 7.787, dziewcząt 11.683. 

W ambulatorjach społecznych 
ogółem udzielono porad 13.708, z 
tego: chrześć. 1.401, żydów 12.307, 
mężczyzn 3.171, kobiet 4.721, chłop
ców 3.060, dziewcząt 2.756. 

Do Sekcji do Walki z Gruźlicą 
zgłosiło się ogółem 1.481 osób, 'w 
tern chrześć. 809, żydów 672, do· 
ro ~łych 785, dzieci 696. Do poradni 
zgłosiło się 1.406 osób, do konsul
tanta chojeńskiego 20 osób, do pra
cowni rozpoznawczej 13. Zbadano 
klinicznie 1.595 osób, w tern chrześć. 
851, żydów 744, dorosłych 961, 
dzieci 634. ;:Ikierowano· do szpitali 
63 osoby, do) leczenia ambulatoryj
nego 226, do konsultaŁa chojeńslde
go ·349, nL obserwację szpitalną 

118, do kontroli powtórnej 284, do 
naświetlań lampą kwarcową 139. 
Stwierdzono brak objawów Qruźli
cy czynnej u 130 osób. 

Stacja tuberkulinowa dokonała 
zastrzyknięć tuberkulinowych .roz
poznawczych 477, leczniczych 174. 
Stacja światłolecznicza dokonała 
nr.świetlań lampą Kischa 1.414. Na
łożono opatrunków w Sekcji 21. 
Pracownia rozpoznawcza dokonała 
badań plwocin na pałeczki Kocha 
u 284\osób, wtem chrześć. 162, 
żydów 122. Stwierdzono zarazki u 
38 osób, nie znaleziono u 246. O
gólna ilość świad~zeń i zabiegów 
Sekcji do Walki z Gruźlicą 4.757 .. 

Miejski Zakład Ambulatoryjne
go Leczenia Świerzbu. Do Zakładu 
zgłosiło się 220 osób. Udzielono po
mocy 77 osobom, wtem 18 męż
czyznom, 17 kobietom i 42 dzie
ciom. Dokonano dezynfekcyj 149. 
kąpieli i natrysków 149, nacierań 
maścią Wilkinsona 130, nacierań 
płynem Vlemingsa 51. 

Prosektorjum miejskie. Do Pro
sektorjum przywieziono 61 zwłok. 
Sekcyj sądowych dokonano 27, 
sekcyj klinicznych 6, oględzin zwłok 
36, rozbiorów histopatologicz
nych 79. 

Miejskie Pogotowie Ratunkowe. 
Wypadków było 1.615. Na słaci,_ 
'zgł<?siło się '251 osób. Wyjazd6w 
było 1.364, odwołano 74, nie zasta
bo 40, odmówiono 27, udzielono 
pomocy o~ółein 1.474 osobom. 

Miejski oddział Przewozu Cho
rych. Wysłano karetki do 1.130 
chorych, przewieziono 930 olób, 
z'\,vłok zmarłych 28, nie przewiezio
no 171 chorych. 

Oddział Sanitarny. 
Stan zdrowotny miasta: 

dur- plamisty 
" brzuszny 247 

czerwonka ·26 
płonica 188 
błonica '156 
drętwica karku I 26 
róża .11 
gora.czka połogowa 29 
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odra 123 
krztusiec 30 
Najwięcej chorób zakaźnych za

notowano n.l. terenie I dozoru sa
nitarnego, dalej w U, VI, V, m . i 
VII - najmniej w IV dozorze sanI
tarnym (śródmieście). 

N ajwięce; duru brzusznego za
notowano w I i n dozorach sani
tarnych (78 i 58) w pozostałych do
zorach ilość' zachorowań na dur 
brzuszny waha się od 20 do 40. 

N ajwięcej płonicy zanotowano 
w I dozorze sanitarnym (69) naj
mniej w IV dozorze (11). 

Najwięcej błonicy zanotowano 
w I doz. (41) najmniej w m dozo
rze (13). 

Najwięcej odrv zanotowano w 
I dozorze (42) ńajmniej w IV do
zorze (6). 

Oględzin sanitarnych dokonano: 
w lipcu 2.219 
w sierpniu 1.855 
we wrześniu 2.098 

Razem 6.172 

Protokółów administracyjno- po
licyjnych sporządzono 484. Polu
bownie załatwiono spraw 2.248. 

Ilość spraw polubownie w do
zorach sanitarnych załatwionych 
jest wskaźnikiem autorytetu i zna
czenia dozorów sanitarnych, to też 
podkreślić należy, iż dzięki inter
wericji dozorów sanitarnych prze-' 

'szło 2.000, uchybień sanitarnych 
ząstało usunięte. 

Zaszczepiono przeciw durowi 
brzusznemu za pomocą pigułek 
3.247 osób. 

DzlałalnośC poszczeg61nych In
stytucyJ Oddz. Sanltarn. 

Zbadano przez Państwowy Za
kład Badawczy pod względem che~ 
micznym wodę ze 139 studzien w 
mieścię. 

Zbadano przez Miejską Pracow
nię Ba~terjologiczną wodę ze. stu
dzien pod względem baktE!r) 010-
gicznym 91. 

Dokonano nocnychD oglę~ill sa-

nit.mych 31. Skontrolowano dołów 
bioloQicznych 44. 

Miejska Izba Odkażająca doko
nała odkażeń 788 w 1454 ubikac
jach. Odkażono 3.689 kg. rzeczy. 

W miejskich zakładach kąpie-
lowych: . 

wykąpano 57.206 osób 
ostrzyżono 1.356 " 
odwszono 5.231 " 

kąpieli płatnych wydano 28.529 " 
ff dzieci 'szkolnych 16.994 • 

" 
różn. zawsz. osób 3.962 " 

,. przymul owych 191" 
" na rch. Kasy Chor. 4.544 " 
" otocz. u chor. zakaźno 21 " 
"bezpłatnych 2.9p5. " 
Miejska Pracownia B akt er) 010-

giczna dokonała badań 3.718. 
Sekcja do Walki z Jaglicą: do 

Sekcji zgłosiło się 981 osób. 
Urz,d WlterynaryJny: 

Wścieklizna psów: Stwierdzono 
4 nowe wypadki choroby przy ul. 
Mazowieckiej Nr. 11, Pańskiej 77, 
Przejazd 1 i Brzezińskiej Nr. 124. 
Pokąsań ludzi przez wściekłe psy 
było 2. I. 

Rakarnia: dostarczono i znisz
czono trupów: końskich 71, innych 
zwierząt 29. 

Na tar~owiskach: ~zbadano 2.135 
koni. Na stacjach kolejowych zba
dano: 107 koni, bydła rogatego 
4.890 szt., ciel"t 246 szt., owiec i 
kóz 3.784 szt., trzody chlewnej 
8.265 szt. 

Dokonano' o.tlędzin: sklepów ze 
sprzedażą mięsa i ryb 901, s~jen 
87, hal 6. obór 289, chle\\"nl 16, 
razem 1.587 oględzin, podczas t~ó
rych sporządzono 195 proto~ółów 
policyjnych. Ponadto okręgowI le-: 
karze weter. przyjmowali udział w 
28 komisjach. 

Rzeźnia Miejlka: Zabito bydła 
rogatego 4.491 szt., cieląt ~.494 szt.. 
owiec":i kóz 4.531 szt., kom 47 szt., 
trżody' chlewnej 22.511 szt. 

Rzeźnia Bałucka: zabito bydła 
or~. 6.587 szt., cieląt 8.6~5 szt., o
wiec i kóz 8.672 szt., kODI 148 szt., 
trzody chlewnej 7.633 szt. 
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Rozoorządzenle ~wykonawcze do 
Przepls6w O udzielaniu zapo
m6g na wpisy szkolne pracowni

kom Zarządu m. Łodzi. 

Magistrat na j.dnem ze swych 
posiedzeń uchwalił następujące Roz- I 

porządzenie wykonawcze do "Prze
pisów o udzielaniu zapomóg na 
wpisy szkolne pracownikom Zarzą
du m. Łodzi". 

Do § 1-g0. 

§ 1-

. "Przepisy o udzielaniu zapomóg 
na wpisy szkolne pracownikom Za
rządu m. Łodzi" maj~ zastosowa
nie do tych funkcjonarjuszów miej
skich, których stosunek służbowy z 
Ma~istratem m. Łodzi regulowany 
iest na podstawie "Pragmatyki służ
bowej dla pracowników Zarządu 
m. Łodzi"; ponadto zapomogi na 
opłacanie wpisów szkolnych za 
dzieci swe, wychowańców wzgl. 
rodzeństwo otrzymywać mogą funk
cj on_rjusze kontraktowi, o ile przy
wilej ten zostanie zastrzeżony w 
kontrakcie. 

Do pozostałych funkcjonarjuszów, 
a w szczególności do pracowników 
przedsiębiorstw miejskich oraz za
trudnionych czasowo wzgl. na pod
stawie odrębnych indywidualnych 
umów, przepisy te nie mają zasto
sowania. 

Uwaga: Ctlonkom Magistratu wy
płaca się zapomogi na wpisy szkolne 
w tej samej wysokości i w ten sam 
sposób, jak i funkcjonarjuszom miej
skim. 

§ 2. 
W miesiącu sierpniu każdego 

roku Oddział Personalny Wydziału 
Prezydjal.e20 zwraca się do Kura
torjum Okręgu Szkolnego Ł6~zkie'" 
go z prośbą o nadesłanie wykazu 
szkół średnich i zawodowych, znaj
dujących się na terenie m. Łodzi a 
posiadających prawa szkół państwo
wych. 

§ 3 
W wypadku kształcenia dzieci 

swych, wychowańców wzgl. rodzeń
stwa w szkole średniej lub zawo
dowej poza Łodzią, funkcjonarjusz 
miejski może otrzymać zaponwgę 
na opłacenie wpisów szkolnych, o 
ile udowodni, że musiał kształcić 
dziecko poza Łodzią, wzgl. jeżeli 
kształci dziecko w szkole o specjal
nym typie, jakiej w Łodzi niema. 

Do § 3-go. 
§ 4. 

Za wpis szkolny uważać należy 
wszystkie opłaty, jakie rodzic wzgl. 
opiekun ponieść musi z rozporzą
dzenia władz szkolnych za klztał-

'cenie dziecka. 
Do § .4-g0. 

§ 5. 
Wykaz kursów, których 'słucha

cze - gońcy i praktykanci biurowi 
- otrzymywać będą z funduszów 
miejskich zwrot wpi.ów szkolnych, 
ustala corocznie w miesiącu sierp
niu Magistrat na zasadzie· opinji 
Kuratorjum OkręQu Szkolnei1o Łódz
kieao. 

Do § l-go. 
§ 6. 

Wypłata zapomós! odbywać się 
będzie dwa razy w ciągu roku szkol
nego: w dniu 1 października i w 
dniu 1 lute~o. W tym celu funkcjo
narjusze miejscy, reflektujący na o
trzymanie zapomóg, składać winni 
dro2ą służbową Oddżiałowi Perso
nalnemu Wydziału Prezydjalnego 
w.miesiącach wrześniu i styczniu 
każdego roku odpowiednie kwest
jonarjusze oraz zaświ.dcien~a dy
rekcyj szkolnych o wysokości ~ wpi
sowego. 

Jednocześnie postanowiono we
zwać Oddzial Personalny Wydzia
łu Prezydjalne~o do opracowania 
przepisów, normuj~cych prawa człon
ków Ma~istratu, oraz przesłania ich 
po przyjęciu przez Magistrat Radzie 
Miejskiej do zatwierdzenia. 
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Kronika miejska. 

- W sprawie przemianowani. 
ulic I placów. Na wniosek komisji, 
złożonej z prezydenta miasta M. 
Cynarskiego, ławnika Wydziału Bu
downictwa inż. K. F olkierskiego 0-

ra~ ławnika Wydziału Oświaty i 
Kultury Fr. Kruczkowskiego - Ma
gistrat na posiedzeniu w dniu 15 
b. m. postanowił 'wystąpić do Rady 
Miejskiej z wnioskiem o przemia
nowanie następujących ulic i pla
ców: G5rny Rynek na Plac Wła
dysława Reymonta, Zielony Rynek 
- na Plac Bolesław3 Chrobrego, 
ulicę Zieloną na ulic~ Bolesława 
Chrobrego, ulicę Bolesława Chrobre
go na Bałutach - na ulicę Daleką. 

- Uroozystoś~ poświęcenia 3 ... ch 
miejskich gma~hów szk6ł pow
szechr~yth. W sobotę, to jest 
w dn. 12-go grudnia Łódź obcho
dziła wielką uroczystość poświęce
nia 3-ch nowych gmachów, wznie
sionych przez Magistrat m. Łodzi 
dla następujących szkół powszech
nych: szkoły im. Adama .Mickiewi
cza przy zbiegu uL Nowo-Targo
wej i Południowej, szkoły im . Bo
lesława Chrobrego przy ul. Drew
nowskiej Nr. 88 oraz szkoły im ks. 
Stanisława Staszyca na Nowem Ro
kiciu. 

Uroczystość rozpoczęła się po
święceniem gmachu szkolnego przy 
ul. Nowo-Targowej. Około godziny 
12-ej w południe w pięknie udeko
rowanej sali rekreacyjnej zebrali 
się zaproszeni goście: wojewoda 
łódzki L. Darowski, J. E. ks. biskup 
Tymieniecki, ks. prałat Wyrzykow
ski, zastępca D. O. K. gen. Ledó
chowski, szef Sztabu pułk. Iwanow
ski, dyr. Dyr. Okr. Roh. Publicznych 
Województwa Łódzkiego inż. Sta
wiski, zastępca kuratora Okręgu 
Szkolnego naczelnik Michalski, bur
mistrze miast Zgierza i Rudy Pa
bjanickiei1 zastępca Komisarza Rzą
du na ffi. Łódź Jani3zewski, nrze~ 
wodniczący Komitetu..Budowy Szkół 
starosta łódzki Remiszewski, prze-

wodniczący Rady Szkolnej m. Ło
dzi dr. Skalski, inspektorzy szkol
ni: Skowroński, Zakrzewski, P odul ': 
ko, Kilański, starosta krzemieniec
ki Robakiewicz, nadkomisarze pol. 
pafłstwowej Źółtaszek i Izydorczyk, 
prezes Chrz. Stow. Naucz. Szkół 
Powsz. Si. Musiatov,ricz. radni :miej
scy, członkowie Komitetu Budowy 
Szkół, Rady Szkolnej, przedstawi
ciele prasy, rodzice oraz dziatwa 
szkolna. 

Honory donlu czynili prezydent 
nliasta , .. 1.. Cynarski:i wicepn~zyden
ci inż. W. Wojewódzki, \V. GrDsz
kowski, ławnicy 'Wyddału Oświaty 
i Kultury Z. Hajko'wsld, Fr. Krucz
kowski, Wydziału Budownictwa inż. 
K. F olkierski j dyr. Zarząd 'l Głów
nego J. Zalewski, naczelnik Wy
działu Oświaty i Kultury J. \Y./altra
tus, inż. arch. W. Lisowski i Ko
walewski oraz wyżsi arzędnicy Ma~ 
gistratu. 

Po pośvvi~ceniu gmachu szkol
nego oraz sztandaru szkoły Nr. 21 
prZ2Z J. E. Ks. biskupa TYlnieniec
kiego, przyczem chór szkoły pow
szechnej Nr. 21 odśpiewał pieśń 
"Ojcze z Nieba", J. E. Ks. biskup 
zwrócił się . do ze~anej dziatwy 
i nauczydestwa z gorącem i ser
decznern przemówieniem, poczem 
udzielił pasterskiego błogosławień
stwa. 

Z kolei p. prezydent M. Cynar
ski w dłuższem przemówieniu wska
zał na wysiłki1 jakie czyni miasto, 
celem zapewnienia dziatwb szkol
nej jaknajlepszych warunków nau
czania, przez budowę obszernych, 
wygodnych, higjenicznych gmachów, 
odpowiadających nowoczesnym wy
maganiorn. Przemówienie swoje za
kończył p. prezydent apelem do 
dziatwy szkolnej, wzywając ją, aby 
kroczyła w przyszłość w ~myśl te
stamentu Wieszcza Naro.Iu Pol
skiego. 

W Imieniu Kuratorjum Szkolne
go przemawiał zastępca Kuratora 
p. Michalski, wreszcie Kierownik 
szkoły Nr. 1, p. Ostrowski, wyra
ził w imieniu nauczycielstwa po-
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dziękowanie władzom miejskim za 
owocną pracę na polu budowy 
~machów szkolnych. Na zakoilcze
nie uroczvstości orkiestra szkoły 
powszechnej Nr. 15, odegrała ma
zurka Dąbrowskiego oraz marsz ce
remon.jalny. 

Następnie !:ebrani udali się na 
ulicę Drewnowską, gdzie J. E. ks. 
biskup Tymieniecki dokonał poświę~ 
cenia gmachu szkolnego im. Bole
sława Chrobrego. Pd ceremonji po
święcenia i udzieleniu błogosławień
stwa pasterskiego, przemawiali w 
imieniu Magistratu p. ławnik Wy
działu Oświaty i kultury Z. Haj~ 
kowski, w imieniu Komitetu Budo
wy Szkół - Starosta Remiszewski, 
w imieniu Organizacyj Nauczyciel
skich prezes Chrz. Nar. Stow. Na~ 
ucz. Szkół Powszechnych St. Mu
siatowicz, w imieniu Rady Pedago
gicznej - kierownik szk Nr. 25 -rad
ny Puto oraz w imieniu dziatwy 
szkolnej uczenica IV klasy szkoły 
powszechnej Nr. 45 Zosia P1uciń
ska. Po przemówieniach dziatwa 
szkolna wręczyła J. E. ks. bisku
powi oraz przedstawicielom władz 
samorządowych, szkolnych i' woj
skowych piękne wiązanki białego 
kwiecia. 

Sobotnie uroczystości zakończy
ły się poświęceniem gmachu szkol
nego im. ks. -Stanisława Staszica 
na Nowem Rokiciu. Aktu poświę
cenia dokonał ks. prałat Wyrzy
kowski, poczem p. ławnik Krucz
kowski w głęboko odczutych slo
v..,-ach wskazał na doniosłą rolę no
woczesnych, higjenicznych gmachów 
szkolnych dla niezamożnej dziatwy 
robotniczej, przebywającej w domu 
w "varunkach częstokroć opłaka- , 
nych pod wz~Iędem higjeny i wy
gód. 

N astępnie po krótk{em przemó
wieniu kierownika szkoły Nr. 62 p. 
Boruckie~o oraz uczenicy VII kb.sy 
szkoły powszechnej Nr. 62 Rozalji 
Pliszkówny w imieniu dziatwy sz·':ol .. 
nej, uroczystości poświęcenia gma
chów. szkolnych zostały zakończo~ 

ne odśpiewaniem "Roty'" przez 
chór szkoły Nr. 62. 

• 
• 

W związku z uroczystością po
święcenia gmachów szkolnych na
desłane zostały następujące depe
sze. 
"Prezydent Cynarski, Magistrat Łódz. 

W dniu zbiorów owoców 
działalności w wielkiej dziedzi
nie powiększenia naszego oświe
cenia śle zarząd miast polskich 
serdeczne grahilacje. 

Dr. Zawadzki, Grotowski. li 
Prócz tego naczelnik Wydziału, 

Budowy Szkół Powszechnych w 
Min. Wyzn. Relig. i Ośw. Publ. na
desłał depeszę następującej treści: 

"Prezydent Cynarski Łódź. 
Budowniczym Kultury Pol

skiej Szczęść Boże! 
Dr. Tynelski." 

Na gwiazdkę dla ~ fołnlerzy 
garnizonu łodzklego. Magistrat
na posiedzeniu w dniu 15 b. m.
uchwalił wyasygnować 200 d. na 
urządzenie "Gwiazdki" dla żołnie
rzy garnizonu łódzkiego. 

-- Zorganizowanie Komitetu Wy
konawczego Pomocy Bezrobot
nym. W dniu ł O b. m., odbyło się 
z inicjatywy p. pre7.ydenta M. Cy
narskiego . w sali posiedzeń Magi
stratu zebranie w sprawie doraźnej 
pomocy dla bezrobotnych. W ze
braniu uczestniczyli J. E. Ks. bis
kup T ymieniecki, wiceprezydent 
inż. Wojewódzki, ławnik Muszyń
ski, prezydent m. Pabjanic - Jan
kowski, naczelnik Wojewódzkiego 
W ydziału Pracy i Opieki Społecz~ 
nej - Wojciechowski oraz przed
stawiciele dziewięciu związków za
wodowych. 

Zebranie zagaił p. wiceprezy
dent Wojewódzki, informując obec
nych, iż posiedzenie ma na celu 
wyłonienie Komitetu Wykonawcze-

I 
go Obywatelskiego Niesienia Po
mocy Pozbawionym Pracy. Zada .. 
niem Komitetu Wykonawczego bę .. 
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dzie ustalenie sposobów jaknajener
giczniejszego ściągnięcia funduszów, 
niezbędnych dla prowadzenia do
raźnej akcji na rzecz bezrobotnych. 
Przy tej sposobności p. wiceprezy
dent Wojewódzki zakomunikował 
zebranym, że p. wojewoda pIerw
szy wskazał drogę do czynu, prze
syłając na cele Komitetu zł. 300.
z osobistych funduszów. 

Po dłuższej dyskusji nad orga
nizacją Komitetu Wykonawczego 
oraz nad sposobami zasilania Ko
mitetu w odpowiednie· środki pie
niężne - postanowiono utworzyć 
dwie sekcje: finansową i propagan
dy. Sekcja finansowa będzie miała 
za . zadanie wyszukiwania źródeł do
chodowych dla Komitetu oraz pie
czę nad zebranemi funduszami, zaś 
obowiązkiem sekcji propagandy bę
dzie popularyzowanie akcji Komi
tetu za pomocą odezw, plakatów, 
listów i t. p. 

Na zakończenie przystąpiono do 
wyboru Komitetu Wykonawczego, 

Siedziba Komitetu mieścić się 
będzie w Magistracie. Zebrania od
bywać się będą co tydzień w 
czwartek. 

Posiedzenie Obywatelskiego 
Komitetu· Pomocy Bezrobotnym. 
W dniu 17 grudnia odbyło się po
siedzenie Komitetu Obywatelskiego 
Pomocy Bezrobotnym. W posiedze
niu uczestniszyli: J. E. ks. biskup 
Tymieniecki, wojewoda Darowski, 
prezydent Cynarski, wprez. Woje .. 
wódzki, ławnicy p. Adamski i p. 
Muszyński, naczelnik Wojciechow .. 
ski, dr. Skalski, insp. Niedzielski, 
p. Rosicki, p. Ładewski, p.. Kuła .. 
kowski, dr. Barciński, red. Zielina, 
wicedyrektor Kalinowski, przedsta
wiciele związków, radni: Daniele .. 
wicz i Milman oraz p. Jankielewicz. 

Posiedzenie zagaił p. prezydent 
Cynarski, proponując na przewod .. 
niczącego p. wojewodę Darowskiego. 

Po objęciu przez p. wojewodę 
przewodnictwa, przystąpiono do od .. 
czytania protokółu, który zostal z 
drobne mi poprawkami przyjęty. 

Na wniosek p. prez. Cynarskiego 
i J. E. ks. biskupa ostatecznie roz
strzygnięto sprawę stałego prezy
djum ~omitetu, powołując na prze .. 
wodniczącego p. wojewodę Darow .. 
ski ego oraz na wice-prżewodniczą
cego p. prezydenta Cynarskiego. 

Z kolei p. Wojewoda zaznajo .. 
mił obecnych, iż uzyskał od rządu 
dodatkowo kwotę zł. 46 tysięcy do 
dyspozycji Komitetu, co z poprzed
nio asygnowaną kwotą czyni zł. 306 
tysięcy, a nadto rząd udzielił mia .. 
stu pożyczkę w kwocie zł. 100 tys., 
która również przeznaczona została 
na pomoc bezrobotnym. Również 
napływają na ręce p. wojewody pe .. 
wne fundusze od Sejmików. 

Nadmienić należy, iż p. prezydent 
Cynarski ofiarował na rzecz Komi
tetu z własnych funduszów zł. 150; 
p. dr. Barciński ofiarował 200 zł. 
oraz zobowiązał się wpłacać. mIe
sięcznie po zł. 100. 

Niezaleźnie od tego - w myśl 
zawartej przez p. wojewodę umowy 
z przemyslo wcami górnośląskimi -
spodziewać się należy w najbliż
szych dniach pierwszych transpor .. 
tów węgla. 

W dalszym cią~u obrad nara
dzano się nad sposobami zbierania 
funduszów ze źródeł społecznych. 
Zaakceptowano szereg konkretnych 
wniosków, jako to: urządzenie kwes
ty na ulicach miasta, wystąpienie z 
apelem do społeczeństwa, aby za .. 
miast powinszowań świątecznych 
i noworocznych składano datki na 
rzecz pomocy bezrobotnym, - opo
datkowanie w porozumieniu z za
interesowanemi organizacjami urzęd .. 
ników państwowych, sądownictwa, 
kupców, przemysłowców i t. p. 
Następnie po~tanowiono dokoopto
wać pp. kuratora Owińskiego, dyr. 
Czerlunczakiewicza, doktorową Ma
rzyńską, d-ra Barcińskiego oraz 
przedstawiciela urzędni~ów' pań .. 
stwowych p. Brojerskiego. 

Wreszcie - na wniosek przed
stawicieli związków - rozpatrywa
no sprawę udzielania zapomóg ro
botnikom niez~reje.trowanym j w 
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Państwowym Urzędzie Pośrednictwa 
~racy oraz zdemobilizowanym. SpraA 

wę powyżiZą postanowiono zalat
wic w porozumieniu z wzmianko
wanym Urzędem, a w razie ewen
tualnej potrzeby - żwrócić się z 
odpowiednim wnioskiem do Min. 
Pracy i" Opieki Społecznej. 

~Z Komisji Teatralnej. W ubie
głym tygodniu pod przewodnictwem 
ławnika Wydziału Oświaty i Kultu
ry Fr. Kruczkowskiego odbyło się 
posiedzenie KOlnisji Teatralnej. O
becni na posiedzeniu dyr. Teatru 
Miejskiego A. Szyfman i B. Gor
czyński składali sprawozdanie z do
tychczasowej działalności Teatru 
Miejskiego oraz zaznajomili KOlni
sjęz zamierzeniami na przyszlość, 

Ze sprawozdania wynika, że 
wszystkie sztaki przewidziane w 
repertuarze Teatru Miejskiego do 
dnia 1 stycznia 1926 roku, za wy
jątkiem jednej, mianowicie: "Sen 
Srebrny Salomei" zostały przez dy
rekcję wystawione. F akt ten, jako 
bardzo znamienny i rzadko spoty
kający się w praktyce został przez 
Komisję przyjęty z uznaniem. NCl:
stęp nie dyr. Szyfman przedstawIł 
projekt repertuaru teatralnego na 
najbliższy czas. Według ·tego pro-
1ektu z repertuaru wielkiel!o wysŁa
wione będą następujące sztuki: 
"Święta Joanna" - Shaw'a, "Mie
szczanin szlachcicem" - łlMoljera. 
"Balladyna" -!- Słowackiego, "Marja 
Stuart" - SzylIera oraz "Otello" 
- Szekspira fwystępy Junoszy Stę
powskie~o). Ze sztuk tak zwanych 
wystawowych: "Dama kameljowa" 
- Dumas'a lub "Madame Sans 
Geneu 

- Sardou z Marią Przybył
ko-Potocką. Ze sztuk nowych pol
skich: "Popas króla Jegomości"
Grzymały-Siedleckiego, "Najszczę
śliwszy z ludziu 

- Kiedrzyńskiego, 
ze sztuk polskich wznowibnych: "W 
małym domku" - Rittnera, ,,~ek
komyślna siostra" - ,P~r~yńlkl~gO, 
Z zagranicznych nowqscl hteracklch: 
"Rogacz wspaniały" - eromm.
lynck'a, "Igraszki ról" lub "Każdy 
na swój sposób" - Pirandella. Z 

repertuaru angielskieslo: "Mąż ide
alny" - Wilde'a, węgierskiego 
"Djabeł" - Mo1nara, północnego 
(skandynawskiego) "Ponad siły" -
Biornsona lub "Hedda Gabler,,
Ibsena; rosyjskiego: " Wrogowie CI, -

Arcybaszewa, "Okręt sprawiędli
wych" - Jewreinowaj francuskie
go: .. Ładna historia" - De Flers'a 
i Caillavet' at "Proboszcz wśród bo
gaczy" - Vantel' a, "Orzeł i reszka" 
-- V erneuil' at wreszcie głośne o
parte na tle zródeł chińskich "Kre
dowe koło" niemieckiego poety 
Klabmunda. Oprócz powyższych ma 
być wystawiona dla dzieci bajka. 

Po przyjęciu do wiadomości po
wyższeg ~ repertuaru i rozpatrzeniu 
kilku drobnych spraw - posiedze
nie zostało zamknięte. 

-'- Podatek komunalny od lokali 
. za rok 1926. Magistrat - na wnio
sek Wydziału Podatkowego oraz 
zgodnie z rozporządzeniem Mini
sterstwa Spraw Wewnętrznych z 
dnia 26 października r. b. - po
stanowił wystąpić do Rady Miej
skiej z projektem nowego wymiaru 
miejskiego podatku od lokali na rok 
1926, wprowadzonego na podstawie 
ustawy z dnia 17 grudnia 1921- ro
ku o zasileniu finansów komunal
nych. 

Według wymienionego projektu 
podatek na rok 1926 pobierany hę .. 
dzie w następującym stosunku pro
centowym do komornego względnie 
wartości czynszowej z czerwca 1914 
roku, przerachowanej na złote we
dłui! relacji 1 rb. = zł. 2,66: 

a) 1°/0 komornego względnie war
tości czynszowej z m. czerwca 1914 
roku, o ile wynosiła ponad rb, 150 
do rb. 300 rocznie; 

bl 2% komornego przedwojen
nego, o ile wynosiło ponad rb. 300 
a nie przekraczało rb. 800 rocznie; 

c) 3% komornego przedwojen
nego, o ile wynosiło ponad rb. S~ 
a nie przekraczało rb, 1,200 roczrue; 

d) 5% komornego przedwojen-
nego, o ile wynosiło ponad rb, "1.200 
rocznie. " 
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W myśl projektu 1.:wolnieniu od 
miejsldego podatku od lokali za 
rok 1926 podlegają: 

a) lokale których komorne względ 
nie wartość czynszowa. z m. czerw
ca 1914 roku nie przekraczała rb. 
150 rocznie; 

hl lokale, zajęte na pomieszcze
nia szkół i zakładów naukowych, 
utrzymywanych przez osoby praw
ne i fizyczne; 

c) lokale, zajmowane przez związ
ki zawodowe i zrzeszenia kultural
no-oświatowe i społeczne oraz przez 
stronnictwa polityczne, stojące na 
gruncie państwowości polskiej; 

d) lokale niezamieszkiwane lub 
nieużytkowane na cele przemysło
we, handlowe i t. p. 
- 11-lecle pracy p. dyrektora 
Pawła Rundo. Prezydjum Rady 
Miejskiei na posiedzeniu w dni\! 
9 2rudnia 1925 roku powzięło na
stępującą uchwałę: 

1. Z powodu przypadające20 w 
dniu 15 b. m. 11-lecia pracy p. dy
rektora Pawła Rundo w Zarządzie 
Miejskim m. Łodzi (od dnia t5.XII 
1924 roku do 1. VII. 1925 r. w Głó
wnym Komitecie obywatelskim
na wniosek p. Prezesa Rady Miej
skiej wyrazić p. Dyrektorowi Run
do w imieniu Prezydium Rady 
Miejskiej podziękowanie i uznanie 
za jego niestrudzoną i pożyteczną 
działalność na terenie samorządo
wym m. Łodzi wraz z życzeniami 
dalszej owocnej pracy na zajmo
wanem stanowisku. 

2. Uchwałę powyższą przesłać 
p. Dyr. Rundo do wiadomości. 

- Zwl-=kszenle racyj iywno~tlo
wych w szpitalach mlelsklch pod
czas lwiąt Botego Narodzenia. 
Przychylając się do wniosku Ko
misji Gospodarczej delegacja Wy
działu Zdrowotności Publicznej na 
ostaŁniem posiedzeniu postanowiła: 

1) zwiększyć w szpitalach miej
skich w czasie świąt Bożego Naro
dzenia racje żywnościowe dla cho
rych (bez względu na wyznanie) o
raz personelu szpitalnegOj 
. 2) zezwolić na ubój 7 wieprzy, 

wyhodowanych w szpitalach miej
skich; 

3) urządzić kolację wi~ilijną we
dług następuiące~o menu: .Jl.) zupa 
grzybowa, b) śledź, c) makiełki, dl 
kompot ze śliwek; 

4) wydać chorym w . pierwszym 
i drugim dniu świąt -- niezależnie 
od zwykłych porcyj, również ciasto, 
jabłka i śliwki; 

5) zwrócić się do Wydziału 
Handlowego o zakupien.ie niezbęd
nych produk.tów, przeznaczając na 
ten cel 2.000 złotych; 

6) przesłać uchwałę niniejszą 
Magistratowi do zatwierdzenia. 

-- Z delegacj; Wydziału ldro .. 
wctnoścl Publicznej. Delef:acj a 
Wydziału Zdrowotności Publicznej 
na ostatniein posiedzeniu postano
wiła - na wniosel{ Komisji lekar
skiej - włączyć do Oddziału Sa
nitarnego sekcję "do walki z rakiem 
oraz sekcję do walki z jaglicą wraz 
z ambulatorjum ja~liczem. 

-- Z miejskiej Blbljoteki Publicz
neJ. Według danych Wydziału 
Oświaty i Kultury - działalność 
Miejskiej Bibljoteki Publicznej (An
drzeja 14) w ciągu listopada r. b: 
przedstawiała się następująco: 

Ogólnafcekwencja. czytelników 
wynosiła 3,305 osób, w tern było 
2054 mężczyzn i 1251 kobiet. We
dług zawodów wś;:ócl czytelników 
było - 1242 wychowańców szkół 
średnich, 327 studentów, 298 pra
cowników biurowych i handlowych, 
156 robotników i rzemieślników, 
145 nauczycieli, 55 z zawodów wyz
wolonych, 34 urzędników, 29 prze
mysłowców i kupców oraz t O 19 
innych zawodów. 

Poczytność poszczególnych dzia
łów naukowych przedstawiała się 
następująco: literatura, k~ytyka li
teraclca - 2254, nauki spoleczne -
934, przyroda i matematyka - 895, 
czasopisma -743, historja i geo
graf ja -- 699, filozof ja - 664, książki 
własne -- 416, sztuki piękne - 273, 
religja -- 187,' nauki stosowane-
163., filologja- 134, pisma z lat' 
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ubiegłych - 54 oraz dział ogólny-33. 
Ogóln3. ilość przeczytanych dziel 

wynosiła - 6236. . 
W porównaniu z ubiegłym mIe

siącem październiki'em, frekwencja 
publiczności spadła o 475 osób. 

Z iycHa miast polskich. 
____ ~'-..".-_rv_..,..r.:J:I.»"-

WodociaDi warszawskie. 
Przed wojną tylko trzy miasta 

b. Kongresóv1iki posiadały v'lodocią
gi \X'arszawa j Lublin i Płock, przy
tern Warszawa posiadała tez kana
lizację. Właśnie posiadanie tych u· 
rządzeń miało decydujący charak
ter dla podni.esienia zdrowotno
ści miasta, i wpłynęło bardzo do
datnio na uodpornienie miasta przed 
katastrofami z powodu wojny. 

Plan jednak przedv/ojenny bu
dowy wodoóągó,v, nie został w 
całości wykonany. Gdy zaś do te
go doszło jeszcze wyniszczenie 
wynikłe z zupełnego zaniedbania 
urządzell wodociągowych, na któ
rych naprawę miasto nie Iuiało środ
ków, - wody zaczęło brakować. 
. Wprawdzie wydajność wodo
ciągów dorównywa obecnie siano
wi z przed wojny; wzrosło jednak 
spożycie na j~dn~go m.ies,zkańca 
(wynosiła przecIętnie 70 htrow gdy 
dziś dochodzi do 120 litrów dzien
nie), co zaś najważniejsze, wiele 
wody poprostu ucieka nieproduk
cyjnie, przecieka zepsuŁemi rura: 
mi, nieszczelnemi kranami i różneml 
innemi sposobami. 

Skargi ludności na brak wody 
w części więc tylko mogą się zwra
cać przeciw miastu, które rosnącym 
potrzebom podołać nie jest w sta
nie dla braku pieniędzy, który, od: 
dawna już dawał się odczuwac; 1 
tu bowiem działała' ogólna . klęska 
dewaluacii. 

Od' 1 stycznia ~. b. zarzą~ m~a
sta nawrócił w dZiale WOdOClągow 
do charakteru przedsiębiorstwa au
tonomicznego i ustalił zasadę ko
nieczności prowadzenia ich tak, by 

z wpływów można było pokrywać 
koszty inwestycji. 

Skutki tych zarządzeń dały 
się naturalnie odczuć. 

Dziś już jest rzeczą widocz
ną, że doszliśmy do bardzo dobrych 
lot- ynikó'w, w okresie zaś najbliższych 
dwu lat miasto ma możność posta
wienia sprawy zaopatrzenia w wo
dę tak, że skargi dotychczasowe 
będą wtedy zgoła niesłuszne. ' 

Już w r. b. miasto przystąpiło 
do budowy: a) szóstej grupy filtrów, 
bl wielkiego basenu osadników na 
przestrzeni około 35 ha nad Wisłą 
przy stacji pomp, c) ~miany syste
mu osadników przez zastosowanie 
naj nowszych metod filtracji, d) no
wej sieci rur na Woli i ul. Czer
niakowskiej (ze 3 km.), e) rozsze
rzenia sieci kanałowej na Pradze i 
na Mokotowie. 

Ukończenie wymienionych - ro
bót dałoby, w porów~niu ze sta
nem obecnym, nadwyżkę wody do 
30 proc. doprowadzająca wydaj
ność do 120 tys. m. sześc. Ponie .. 
waż jed.aak i taka nawet wydaj
ność nie czyniłaby zadość potrze
bom ludności, budżet na rok 1925 
przewiduje szereg nowych inwesty
cyj, których całkowite przeprowa
dzenie uzależnione jest od uzyska
nia pożyczki. 

Gdyby nawet otrzymanie tej 
pożyczki było trudne, miasto po
siada środki na prowadzenie w 
każdym razie 1/4 tych robót. A in
westycje te zakrojone są na szero
ką skalę. 

. Plan cały dałby' się wykonać 
kosztem prawie 23 miljonów zł. a 
zostałby on wykończony już w r. 
1926, jeżeli by miasto posiadało po
trzebne środki. 

Prócz te~o zarząd wodociągów 
przewiduje szereg prac koniecznych 
dla miasta: przedłużenie główneito 
kanału na Pradze o 2 klm. dla przy
szłej rzeźni; zbudowanie osadn~ów 
dla ścieków; roboty przygotowawcze 
dla pól irygacyjnych na Pradze (dla 
oczyszczania ścieków). Na lewym 
zaś brzegu zamierzamy wznieść 0-
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sadniki koło Marymontu, dalej 0-, 

, sadniki dla ściekow na północo-za
chód od miasta, budowa zbiorni
ków dla wody filtrowanej oraz roz
szerzanie filtrów istniejących dla 
miasta, obliczonego na 1 i pół mil-
jona ludności. , 

W pewnej łączności z tym jest 
budowa domów dla pracowników 
i administracji. W szystkie roboty 
w zakresie wodociągów dla miasta 
planuje prof. Pomianowski. 

Wybory do Rad Miejskich 
w Poznaflsklem I na Pomorzu. 

jak wskazują otrzymane przez 
nas dotychczas wiadomości, wybo~ 
ry do rad miejskich w dn. 11 b. m. 
tak iak i wybory w dn. 4 paździer
nika przyniosły następujące wyniki: 

w Grudziądzu 
zgłoszono' sześć list. Uprawnionych 
do głosowania było 17.395 wybor
ców, głosowało 60%. 

Lista Nr. 1 N. P. R. otrzymała 
10 mandatów. 

Lista Nr. 2 Chadecy - 7 manda
tów. 

Lista Nr. 3 P. P. S. - 8 manda
tów. 

Lista Nr. 4 Niemcy - 7 manda
tów. 

Lista Nr. 5 N. D. - 4 mandaty. 
Lista Nr. 6 Średnie stany - ,6 

mandatów. 

W poprzedniej Radzie miejskiej 
przedstawicieli P. P. S. nie było. 

Dotychczas Grudziądz uważany 
był za niezdobytą twierdzę N. P. R. 

w Ostrowie Poznańskiem 

złożono sześć list. 

Lista Nr. 1 N. P. R. otrzymała 
1421 głosów. 

Lista Nr. 2 P. P. S. - 1302 gt 
- 6 mandatów. 

Lista Nr. 3 Zjednoczone cechy 
723 gł. - 3 mandaty. 

Lista Nr. 4 Restauratorzy -- 173 
gł. - O mandatów. 

Lista Nr. 5 Chadecy -- 819 gt 

Lista Nr. 6 N. D. :- 835 gł. - 4 
mandaty. 

Budowa piekarni mechanicznej. 
Odbyło się pod przewodnictwem 

prezydenta mias~a inż. WIad. Ja
błońskiego posiedzenie komitetu 
budowy miejskich piekarń mecha
nicznych, na którem uchwalono po
wołać specjalistę, któremu powie
rzone będzie prowadzenie całej bu
dowy. 

PrzedyskutowanI) również pro
jekt statutu komitetu budowy. Do 
statutu tego przyjęto szereg popra
wek. Ostateczne przegłosowanie sta
tutu nast~pi na następnem posie
dzeniu. 

Treść Nr. 51. 

Sprawozdanie ze zjazdu Międzynarodowej Unji Miast w Paryżu, ogłoszone 
przez p. prez. M. Cynarskiego na posiedzeniu Rady Miejskiej w dniu 5.XI. r. b. 
Przeciw absolutyzmowi w samorz~dzie.-Aleksy Rżewski. 
Od Komitetu Narodowego Obchodu 100-ej rocznicy zgonu Stanisława Staszica. 

Dział sprawozdawczy. 
Sprawozdanie z działalności Wydziału Zdrowotno Publicznej za III kwartał 1925 r. 
Rozporządzenie wykonawcze do Przepisów ci udzielaniu zapomóg na wpisy szkol-
ne pracownikom Zarządu m. ~odzi. . 

Kronika ml'eJska. 
Z,tycla miast polsklc~. 

" 

Redaktor:' Bolesław Dudzlflskl. Wydawnictwo Zarządu m. Łodzi 
T"cznłe "RozwOjU t.Odł. Al. Kołe. 41. 
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